

Referat fra det lokale friluftsråd Nordsjælland den 3. oktober 2022 hos Sally

Tilstede: Poul Erik Pedersen, Sally Schlichting, Arne Riis, Brian Pedersen, Annemette Højgaard, Ruth Pedersen, Kristina Kongsted, Steen Kobberø-Hansen og Alice Linning.

Afbud: Michael Holst

Referent: Alice Linning

1. Velkomst og godkendelse af rejseafregninger.
2. Formeld godkendelse af referat af Lokalrådsmøde nr. 9. den 15. august 2022.

Godkendt

3. Status omkring sager og sager til godkendelse.

Temagrupper med ansvarlige personer.

- **Friluftsliv omkring Søborg Sø og ny sti Søborg By. Sally og Poul Erik, samt møde i følgegruppen den 8. september 2022.**

Der har været møde den 8. september i følgegruppen. Sally orienterer om sagen. Vi bliver hørt i.f.t. til vores ønsker. Der er indkaldt til møde næste mandag. P-pladsen ved ruinen skal måske flyttes. P-plads ved pumpehuset er i orden. Naturstyrelsen og andre personer har været ude at kigge på træer, som skal fældes eller bevares. Toiletter og affald er fortsat i fokus. Stien over søen er ikke på plads. Poul Erik oplyser, at Friluftsrådet har en ny pulje til faciliteter, måske kan den søges til projektet.

- **Stigruppe dækkende hele Nordsjælland med koordinering til andre lokalråd i regionen. Regionsudvalget har nedsat en regional temagruppe om stinet m.m. i regionen. Steen og Annemette deltager. Forslag til kommissorium er fremsendt.**

Der er gang i arbejdet i den regionale stigruppe. Materialet ligger i webpostkassen. Der er aftalt møde snarest. Det hele skal koordineres. Steen og Annemette afventer mødet, før de arbejder videre.

- **Temagruppen Stier i Nordsjælland. Status ved Steen og Annemette. Kommissorium skal udarbejdes.**

Friluftsrådet ønsker kommissorier til temagruppen. Der skal udarbejdes kommissorium til stigruppen i Nordsjælland. Annemette og Steen ønsker ikke udarbejde et kommissorium for eget arbejde inden mødet i den regionale temagruppe.

Der er mulighed for rette henvendelse om nogle personer/organisationer vil være i arbejdet via sekretariatet. Det er en god idé.

Øvrige aktuelle sager.

- *Hørings svar til Fredningsnævnet til udkast/afgørelse senest den 14. oktober 2022 vedr. Fredning af Jægerspris Skyde- og Øvelsesterræn.*

Der er kommet en henvendelse fra Fredningsnævnet. Arne har udarbejdet et udkast vedr. jagt på området. Brian oplyser, at der er sendt et hørings svar tidligere. Stiftelsen er bekymret i.f.t. til jagt og skovdrift.

Der skal sendes et hørings svar. Brian udarbejder hørings svar i sagen.

Naturstyrelsen overtager området på sigt.

- *Hørings svar til Fredningsnævnet senest 24. oktober 2022 vedr. etablering af sø inden for Pandehave Å fredningen i Gribskov kommune.*

Her skal der også afsendes hørings svar. Vi støtter op omkring projektet. Poul Erik udarbejder hørings svaret.

- *Hørings svar til Fredningsnævnet senest den 3. oktober 2022 vedr. flytning af 2 shelters nær Lynæs Havn i Halsnæs kommune.*

Her er svarfristen overskredet, desværre. Poul Erik sender hørings svaret trods alt.

- *NNP-Hellebæk Kohave. Møde i arbejdsgruppen den 5. september 2022. Ref. PEP og Kristina.*

Kristina oplyser, at der er mange møder. Kristina orienterer om mødets indhold. Der var lydhørhed på mødet. Der er dialog om typen af låger. Naturstyrelsen overtager driften af kvægdriften. Der bliver sti i det ydre hegn for rytterne, hvor kronvildt skal placeres. Der skal afholdes nyt møde med lokale borgere. Der bliver måske ca. 40 indgange. Det er det mest besøgte naturområde i Helsingør kommune.

- *Off.tur med miljøministeren den 22. september 2022. Hærværkssag på hegn samme nat/dag.*

Der er klippet hegn og sat skiltet op omkring dyrhold, det var hærværk. Det var tur med ministeren og repræsentanter fra Naturstyrelsen. Der var ca. 60 deltagere. En god tur med en god dialog. Turfoldere blev omdelt.

- *NNP-Gribskov. Off. tur lørdag den 24. september 2022.*

Alice deltog. Det var en god tur med en god dialog og informationer. Turfoldere blev omdelt.

Sally informerer om arbejdet omkring nationalpark Gribskov. Der er lydhørhed og et godt samarbejde med Naturstyrelsen. Der er flere grupper bl.a. Fri natur. Fri Natur har fået stoppet arbejde, vedr. om projektet er lovligt.

Overordnet er bestyrelsen tilfreds med processen.

- *Det Blå Friluftsliv og MNP-Øresund. Møde den 27. september 2022 mellem Regionsudvalget og dele af FR/bestyrelse, samt FR sekretariat. Kommissorium er udarbejdet.*

Der har været møde med repræsentanter fra bestyrelsen, sekretariatet og repræsentanter fra udvalgte lokale friluftråd. Poul Erik havde en aftale med Helle Stuart vedr. udarbejdelse af kommissorium. Alice og Poul Erik deltog i mødet.

På mødet oplyste vicedirektør, at sekretariatet ikke løfter opgaven omkring maritim nationalpark. Næste møde er den 21. november. Opgaven skal placeres i de lokale friluftsråd. Det er vi ikke enig i, idet vi mener, at sagen skal placeres i sekretariatet i samarbejde med udvalgte lokale friluftråd. Poul Erik har mandat til at arbejde videre om placering af opgaven omkring maritim nationalpark. Vi har ikke modtaget referat fra mødet.

- *Klaptilladelse ud for Snekkersten Havn til Helsingør Nordhavn. Klagefrist 11. oktober 2022.*

Poul Erik orienterer om sagen ved Snekkersten havn. Klaptilladelsen er givet for at få øget dybden i havet. Poul Erik ønsker, at inddrage sekretariatet i sagen. Der skal afgives høringssvar, Poul Erik rundersender forslag. Kan andre organisationer inddrages i sagen? Så det hele får større synlighed. Poul Erik kontakter personer i sit netværk i sagen.

4. Sager til drøftelse/orientering.

- *Webredaktør og hjemmeside*

Intet nyt

- *Årsplan ved Arne*

Revideret årsplan er rundersendt inden mødet.

- *Facebookgruppe*

Der er intet nyt

- *Adgangssager – Gå nye veje*

Er der nye sager? Vi ønsker en oversigt vedr. sager i hvert lokalråd. Ruth kontakter sekretariatet om sagen for en oversigt.

- *Div. kommende fredningssager, herunder Arrenæs/Michael*

Vi kender ikke sagen. Vi afventer Michael's svar.

- *NP Kongernes Nordsjælland. Råd og bestyrelse, samt ref. af FRs NNP*

Udpegning til nationalparkråd er udskudt til et senere tidspunkt. Der er ny formand og der arbejdes i bestyrelsen på at finde et fælles koncept.

- *netværksgruppemøde den 23. september 2022 i Nordsjælland.*

Der har været møde vedr. nationalparker. Poul Erik præsenterede et projekt i nærheden af Alsønderup. Der er et ønske om at udvide nationalparken Kongernes Nordsjælland og andre parker ønsker også at blive udvidet.

- *NP Skjoldungelandet.*

Brian orienterede Skjoldungerens land. Der har været 5 workshop. Ny plan skal gælde indtil 2025. Der er flere parker, som har modtaget ca. 20 mio. fra Nordea fonden.

Der er et nyt projekt: Trædesten i og omkring eksisterende stisystem. Der er flere støttepunkter i de forskellige kommuner. De fleste i bestyrelsen stopper til maj, 2023. Det sker også i parkrådet. Der er også ønske om udvidelse i Skjoldungerens Land. Skoven i skolen et undervisningsforløb – et godt projekt for skolerne.

- *Regionsmøde den 19. august 2022. Ref. Poul Erik og Alice*

Mødet omhandlende stier og maritim nationalpark.

5. Eventuelt. Herunder evt. nødvendige sager fra kommunekoordinatorerne.

Naturens dag var ikke en succes på Esrum Kloster. Der var ganske få besøgende. Det var overvejende børnefamilier, der var gæster.

Kulsviergården har et arrangement den 8. oktober, der er en mile og en maleriudstilling.

Sally orienterede om hegning vedr. Rusland. Der er sat hegn op. Ekskursion til bæverdæmning – det var interessant. Der var ganske mange væltede træer, er det urørt skov? Ved Solbjerg Engso er der overdraget et foreningshus. Der er problemer med Naturstyrelsen overdragelse af deres huse til foreninger.

Store MBT løb – der har lige været et løb i den forgangne week-end. Mange veje/stier bliver ødelagt af MBT løb. Der er kort over ruterne, men det er ikke kendt af alle.

Poul Erik tager sagen op i det regionale udvalg centralt i Friluftsrådet. Der er megen økonomi i disse løb. Steen oplyser, at en ansat i DGI har arbejdet at få disse løb til DK.

Næste møde

Den 29. november. Poul Erik og Ruth finder stedet. Det er mødet med julefrokost.